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Dokończenie na str. 4/5

Do grona Honorowych Obywateli Solca 
Kujawskiego dołączyły dwie kolejne osoby. 
Są to przedsiębiorcy Marek Małecki 
i Czesław Frischke. Formalnie rada 
miejska przyznała te honorowe wyróżnienia 
na sesji 29 września. Uroczyste wręczenie 
aktów nadania i medali miało miejsce 
podczas uroczystej gali w Soleckim 
Centrum Kultury 20 października.

Zanim jednak to nastąpiło na scenę 
weszli uhonorowani medalami „Za zasługi 
dla  Solca Kujawskiego”,  kolejnym 
wyróżnieniem przyznawanym przez radę 
miejską. W gronie tym znaleźli się: Halina 
Franaszczuk, Roman Guździoł, Grupa 
R a t o w n i c t w a  S p e c j a l i s t y c z n e g o 
Organizacja Proobronna Bizon, Kurkowe 
Bractwo Strzeleckie, Zespół Wokalny 
Inwencja, Uniwersytet Trzeciego Wieku. 
Prowadzący galę prezenter TV Bydgoszcz 
Jarosław Lewandowski przedstawił krótkie 
laudacje o każdym z wyróżnionych. 
Dziękując za przyznane medale, w imieniu 

wszystkich osób i organizacji, głos zabrał 
Krzysztof Sikora, prezydent Wyższej 
Szkoły Gospodarki, przy której działa 
Uniwersytet Trzeciego Wieku. Wskazał, że 
spośród wszystkich filii UTW, solecki 
uniwersytet jest jednym z najliczniejszych, 
zaraz po Bydgoszczy.

Honorowe
wyróżnienia

W dalszej części gali odbyła się 
projekcja filmów o kolejnych bohaterach 
w i e c z o r u  –  n o w y c h  h o n o r o w y c h 
o b y w a t e l a c h .  P o  j e j  z a k o ń c z e n i u 
C. Frischke i M. Małecki zostali poproszeni 
na scenę, gdzie z rąk przewodniczącego 
rady miejskiej Bartłomieja Czakiego 
odebrali akty nadania tytułów oraz medale 
i kwiaty wręczone przez burmistrz Teresę 
Substyk.

Z a b i e r a j ą c  g ł o s  C .  F r i s c h k e 
podziękował za wyróżnienie, zarówno 
wnioskodawcom, jak i radzie, która 
w głosowaniu przyznała ten zaszczytny 
tytuł oraz wszystkim za zorganizowanie tak 

Przedstawiciele uczelni z Kirgistanu 
i Kazachstanu odwiedzili Solec Kujawski 
c h c ą c  z a p o z n a ć  s i ę  z  n a s z y m i 
osiągnięciami po transformacji ustrojowej. 
B y ł a  t o  t r ó j k a  d o k t o r a n t ó w 

Dokończenie na str. 8

przebywających na stażu w Wyższej 
Szkole Gospodarki (Zhaniya  Kazhiyeva 
z Uniwersytetu Shakarim w Semej, 
Nurshat Maimanova - Zachodnio-
K a z a c h s t a ń s k i  U n i w e r s y t e t  i m . 
M.Utemisowa i Maxot Janguzhiyev - 
Zachodnio-Kazachstański Rolniczy 
Uniwersytet Techniczny im. Zhangira 
Khana w Uralsku) oraz prof. Kudaiberdi 
Kozhobekov ,  rektor Państwowego 
Uniwersytetu w Osz w Kirgistanie i prof. 
Roman Kalmatov, dziekan tamtejszego 
Wydziału Medycznego. Obaj panowie 

Międzynarodowa
wizyta

Urząd będzie
nieczynny

U r z ą d  b ę d z i e  n i e c z y n n y 
w poniedziałek 13 listopada. Tak mówi 
zarządzenie podpisane przez burmistrz 
Teresę Substyk 24 października. 
Decyzja ta wynika stąd, że w myśl 
przepisów Kodeksu Pracy i ustawy 
o dniach wolnych od pracy, za święto 
przypadające w sobotę pracownicy 
mają otrzymywać w zamian inny dzień 
wolny.
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Dyżury aptek

Do 5 LISTOPADA
„Pod Orłem” (ul. 23 Stycznia 12)

6 - 12 LISTOPADA
„Pod Lwem” (ul. Leśna 2)

13 - 19 LISTOPADA
„Leśna” (ul. Leśna 19)

W ramach realizacji Programu opieki 
nad zwierzętami bezdomnymi oraz 
zapobiegania bezdomności zwierząt na 
terenie Gminy Solec Kujawski w 2023 
roku zapraszamy do udziału w szkoleniu 
edukacyjnym na temat bezdomnych 
i wolno żyjących kotów, które odbędzie się 
16 listopada 2023 r. godz. 16.30 w sali 
konferencyjnej w budynku Urzędu 
Miejskiego (wejście od strony ul. 29 
Listopada).  Prelekcję pod tytułem 
„Kastracja kotów wolno żyjących i rola 
opiekunów społecznych w tego typu 
zabiegach” przeprowadzi dr n. wet. Anna 
Kołodziejska - Sawerska, z Gabinetu  
Weterynaryjnego „DINO – VET”.

Zapraszamy
na szkolenie

Wzdłuż drogi wojewódzkiej DW 394 tj. ul. 
Bydgoskiej, Plac Jana Pawła II i ul. Toruńskiej, 
zgodnie  z  za twierdzoną  przez  Urząd 
Marszałkowski Województwa Kujawsko - 
Pomorskiego organizacją ruchu, wyznaczone 
zostały parkingi oraz dwa miejsca postojowe dla 
samochodów dostawczych, dostarczających 
towar do sklepów. Jedno miejsce na placu Jana 
Pawła II i drugie na ul. Toruńskiej. Prosimy 
o zwrócenie szczególnej uwagi na powierzchnie 
drogi wyłączone z ruchu („martwe strefy”), na 
których wjazd i zatrzymanie jest zabronione. 

Dokończenie malowania znaków poziomych 
na wymienionych ulicach zostanie wykonane 
przy sprzyjających warunkach pogodowych. 
Prosimy o zwracanie szczególnej uwagi na 
znaki drogowe. Nowe oznakowanie jezdni ma 
wpłynąć  na  poprawę bezpieczeńs twa 
uczestników ruchu drogowego.

Nowe
oznakowanie

Zakład Gazowniczy w Bydgoszczy 
przeprowadzi w dniach od 13 do 16 
listopada na terenie miasta i gminy Solec 
Kujawski akcję przewonienia gazu 
ziemnego „JESIEŃ 2023", która ma na 
celu wykrycie i usunięcie nieszczelności 
gazowej sieci rozdzielczej i instalacji 
wewnętrznych w budynkach. Wykryte 
nieszczelności sieci rozdzielczej do kurka 
głównego i przy gazomierzach usuwane 
będą przez pracowników Zakładu 
Gazowniczego.  Służby Pogotowia 
Gazowego będą pracowały w czasie 
trwania akcji przez całą dobę. Z kolei, 
o czym informuje Jerzy Leszczyński, 
zastępca dyrektora ds. technicznych 
Zakładu Gazowniczego,  usuwanie 
s t w i e r d z o n y c h  n i e s z c z e l n o ś c i 
w  i n s t a l a c j a c h  w e w n ę t r z n y c h 
i urządzeniach gazowych w budynkach 
należy do obowiązku właścicieli lub 
administratorów obiektów.

Sprawdzą
nieszczelności

Początek listopada to czas, kiedy 
wspominamy tych, którzy odeszli . 
Żegnaliśmy najbliższych, ale także tych, 
którzy byli szerzej znani w całej naszej 
s p o ł e c z n o ś c i  m . i n .  s p o ł e c z n i c y, 
samorządowcy, twórcy czy nauczyciele....

W minionym roku odeszli od nas:

Zofia Gorczyńska – przez wiele lat 
związana z SCK, śpiewała w zespole 
Inwencja, dała wiele solowych koncertów.

Anna Marszałek  –  radna rady 
miejskiej, członek zarządu miasta, a także 
zarządu Osiedla Staromiejskiego.

Maria Jochemczyk (z domu Mrzyk) – 
z a a n g a ż o w a n a  w  d z i a ł a l n o ś ć 
antykomunistyczną w młodzieżowej 

organizacji „Szarotka”, skazana na 
w i ę z i e n i e  z a  d z i a ł a l n o ś ć 
niepodległościową. Współpracowała 
z Muzeum Solca. Od 1980 r. mieszkała 
w Bielsku-Białej.

C z e s ł a w a  Ż a g u ń  –  p r z e z 
siedemdziesiąt lat śpiewała w chórze Św. 
Cecylia, jako członek zarządu Osiedla 
Leśnego była inicjatorką wigilijnych 
spotkań dzieci ze swojego osiedla.

Stanisław Szulak – przez dwie 
kadencje radny rady miejskiej.

Włodzimierz Cicherski – przez dwie 
kadencje członek rady sołeckiej Sołectwa 
Otorowo – Makowiska.

Eugenia Czarnecka – najstarsza 
mieszkanka naszego miasta.

Teresa Ciesiółka  – długoletnia 
wokalistka Zespołu Folklorystycznego 
„Solecczanie”.

Odeszli...

Uroczystości patriotyczne w Narodowe 
Ś w i ę t o  N i e p o d l e g ł o ś c i  o b c h o d z o n e 
11 listopada rozpoczną się o godz.11.00 mszą 
św. w kościele pw. św. Stanisława Biskupa 
i Męczennika. Po mszy - o godz.12.00 – będzie 
odśpiewany hymn państwowy w ramach akcji 
Niepodległa do Hymnu. Towarzyszyć będzie 
orkiestra dęta soleckiej Ochotniczej Straży 
Pożarnej. Następnie delegacje złożą wiązanki 
pod Mogiłą Powstańców Wielkopolskich. Tego 
dnia na budynkach użyteczności publicznej 
i ulicach zawisną biało-czerwone Burmistrz 
zwraca się też z prośbą do solecczan 
o oflagowanie budynków mieszalnych. 
Zbiórka delegacji przed urzędem o godz. 
10.50.

Narodowe
święto

Skontrolują
umowy

W listopadzie rozpoczną się kontrole 
realizacji obowiązku pozbywania się 
n i e c z y s t o ś c i  c i e k ł y c h  z  t e r e n u 
nieruchomości. W tym celu właściciele 
nieruchomości będą zaproszeni do urzędu 
w celu okazania umowy z przedsiębiorcą 
posiadającym zezwolenie na opróżnianie 
z b i o r n i k ó w ,  a  t a k ż e  d o w o d ó w 
potwierdzających uiszczanie opłat za 
wykonanie usługi.
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Pani Krystynie Rembiałkowskiej 
najszczersze kondolencje i wyrazy 

współczucia z powodu śmierci

MĘŻA 

składają

Dyrekcja i pracownicy 
Miejsko-Gminnego

Ośrodka Pomocy Społecznej
i Warsztatu Terapii Zajęciowej

w Solcu Kujawskim

Serdeczne podziękowania wszystkim, 
którzy uczestniczyli w ceremonii 

pogrzebowej

Śp. Ryszarda 
Skalskiego

Rodzinie, Znajomym, Sąsiadom za 
wieńce, kwiaty i przekazane wyrazy 

współczucia

składają

ŻONA i DZIECI

Pani Krystynie Rembiałkowskiej 
szczere wyrazy współczucia

z powodu śmierci

MĘŻA

przekazują

BURMISTRZ i PRACOWNICY 
URZĘDU MIEJSKIEGO
w SOLCU KUJAWSKIM

Przygotowany projekt zmiany budżetu, nad 
którym radni głosowali 27 października podczas 
75. sesji zawierał wyłącznie zmiany po stronie 
dochodów i  wyda tków b ieżących .  Jak 
poinformowała Alina Kowalska, skarbnik 
gminy, uwzględnia on informacje otrzymane od 
wojewody, dotyczące pomocy dla obywateli 
Ukrainy. Są to głównie środki na wypłatę 
dodatków w wysokości 40 zł za wyżywienie 
i zakwaterowanie, a także na wykonanie zdjęć do 
dowodów osobistych i na nadanie numeru 
PESEL. Łącznie jest to 148 tys. zł. Ostatecznie 
kwota po stronie dochodów i wydatków, o jaką 
zwiększa się tegoroczny budżet po zmianie 
wynosi 313 tys. zł. Suma ta uwzględnia także 
środki na wypłatę nagród dla nauczycieli.

W następnym punkcie obrad, rada uchwaliła 
regulamin utrzymania czystości i porządku 
w gminie. Uzasadnienie do projektu uchwały 
przedstawił Cezary Ball, dyrektor Wydziału 
Utrzymania Miasta. Wskazał, że regulamin 
szczegółowo reguluje wymagania selektywnej 
zbiórki i odbierania odpadów komunalnych, 
kompostowania bioodpadów, uprzątania śniegu, 
lodu i  innych zanieczyszczeń z  części 
nieruchomości służących do użytku publicznego 
oraz mycia i naprawiania samochodów poza 
myjniami i warsztatami. Ponadto w dokumencie 
znajdują się zapisy o częstotliwości i sposobie 
pozbywania się odpadów komunalnych i 
nieczystości ciekłych, obowiązkach osób 
utrzymujących zwierzęta domowe i gospodarskie. 
Zmiany mają na celu dostosowanie zapisów 
regulaminu do ustawy o utrzymaniu czystości 
i porządku w gminach oraz doprecyzowania ich 
zgodnie z prowadzoną przez gminę polityką 
w zakresie utrzymania czystości i porządku. 
Państwowy Powiatowy Inspektor Sanitarny 
zaopiniował pozytywnie projekt uchwały. 
K o l e j n a  u c h w a ł a  d o t y c z y ł a  u s t a l e n i a 
szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia 
us ług  w zakres ie  odb ie ran ia  odpadów 
komunalnych od właścicieli nieruchomości 
i zagospodarowania tych odpadów w zamian za 
uiszczoną przez właścicieli nieruchomości opłatę 
za gospodarowanie odpadami komunalnymi. 

W bloku zagadnień omawianych przez 
C. Balla znalazł się także projekt uchwały 
u s t a l a j ą c e j  u z g o d n i e n i a  z a k r e s u  p r a c 
wykonywanych na potrzeby ochrony przyrody 
dotyczących pomników przyrody w gminie. 
Chodzi o topole czarne rosnące nad Wisłą przy 
Salinie. Znajdują się one w stanie wymagającym 
podjęcia zabiegów z zakresu cięć sanitarnych 
i korekcyjnych.

O projekcie Programu Współpracy Gminy Solec 
Kujawski z organizacjami pozarządowymi 
i podmiotami prowadzącymi działalność pożytku 

publicznego mówiła Barbara Białkowska, zastępca 
burmistrza.  Obejmuje on rok 2024 i  był 
konsultowany z zainteresowanymi. Kwota na 
realizację programu ma być nie niższa niż 200 tys. zł.

Wprowadzone zmiany do ustawy o pomocy 
społecznej powodują konieczność dostosowania 
zapisów Statutu Miejsko-Gminnego Ośrodka 
Pomocy Społecznej. Iwona Konaszewska, 
zastępca dyrektora MGOPS poinformowała, że 
ustawa wprowadza nowy rodzaj pomocy 
w postaci usług wsparcia krótkoterminowego 
w domach pomocy społecznej, świadczonego 
w formie pobytu całodobowego lub w formie 
dziennej. Dotychczasowy statut tego nie 
uwzględniał, wobec czego zachodzi konieczność 
jego zmiany. Z krótkoterminowego wsparcia będą 
mogły skorzystać osoby, które ze względu na 
wiek, chorobę lub niepełnosprawność wymagają 
doraźnej pomocy, a które ze względu na czasowe 
og ran i czen i e  moż l iwośc i  zapewnien i a 
właściwego wsparcia w miejscu zamieszkania 
przez osoby na co dzień sprawujące opiekę nad tą 
osobą, nie są w stanie tego wsparcia zapewnić. 
R o d z a j  i  z a k r e s  u s ł u g  w s p a r c i a 
krótkoterminowego będą uzależnione od sytuacji 
o soby  wymaga jące j  wspa rc i a  o raz  j e j 
indywidualnych potrzeb. Kwestie te reguluje 
następna przegłosowana uchwała, określająca 
szczegółowe warunki przyznawania usług 
wsparcia krótkoterminowego.

W kolejnym punkcie porządku obrad radni 
odnieśli się do petycji w sprawie budżetu 
obywatelskiego. Uzasadnienie odczytał Szymon 
Raczyński, przewodniczący Komisji Skarg, 
Wniosków i Petycji. Rada przy dwóch głosach 
przeciwnych, spośród dziesięciu obecnych na 
sesji,  uznała petycję za bezzasadną. Na 
posiedzeniu burmistrz oraz członkowie zespołu 
ds. Soleckiego Budżetu Obywatelskiego złożyli 
wyczerpujące wyjaśnienia, ustosunkowując się do 
poszczególnych zarzutów zawartych w petycji. 
Niezależnie od tego, w ocenie komisji, zasadne 
jest rozważenie dokonania analizy przepisów 
uchwały rady miejskiej w sprawie zasad i trybu 
przeprowadzania budżetu obywatelskiego, pod 
kątem jej ewentualnej nowelizacji, celem 
doprecyzowania poszczególnych jej zapisów, 
budzących wątpliwości wśród mieszkańców.

Rada przyjęła również stanowisko w sprawie 
wniosku mieszkańca o unieważnienie uchwały 
rady z 2017 r. dotyczącej miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego w części 
obrębów geodezyjnych: Przyłubie, Wypaleniska, 
Makowiska, Otorowo. Przedstawiła je Agnieszka 
Dorawa, przewodnicząca Komisji Społecznej. 
Wynika z niego, iż rada nie ma kompetencji do 
unieważnienia własnej uchwały. W stanowisku 
wskazano,  że wnioskodawca ma prawo 
skierowania, za pośrednictwem rady miejskiej, 
skargi na uchwałę do Wojewódzkiego Sądu 
Administracyjnego w Bydgoszczy.

Rada co roku otrzymuje informację o stanie 
realizacji zadań oświatowych. W dokumencie za 
o b e j m u j ą c y m  p o p r z e d n i  r o k  s z k o l n y 
omówionych jest szereg spraw m.in. stan 
funkcjonujących placówek, w tym liczbę 

uczniów, realizowanych godzin, kadrę, wyniki 
egzaminów zewnętrznych, promocję uczniów. 
Katarzyna Małecka, kierownik Referatu 
Edukacji, podkreśliła, że informacje niezbędne 
przy tworzeniu dokumentu pozyskiwano również 
ze szkół i kuratorium oświaty. Zaznaczyła też, że 
w stosunku do poprzedniego roku szkolnego, 
zdecydowanie spada liczba uczniów. Uczniowie 
potrzebują też coraz więcej specjalnych metod 
nauczania.

W ramach wolnych głosów i wniosków radni 
pytali o rozstrzygnięcie przetargu na sprzedaż 
gruntów pod centrum logistyczne, podpisanie 
umowy z nabywcą i wpływ pieniędzy z transakcji 
n a  k o n t o  g m i n y  ( A d a m  M i c h a l a k ) ; 
wprowadzenie tymczasowego przejścia dla 
pieszych w związku z budową ścieżki rowerowej 
przy ul. Leśnej (Beata Kołota). Burmistrz Teresa 
Substyk poinformowała, że przetarg został 
rozstrzygnięty, jednak ze względu na chorobę 
przedstawiciela firmy upoważnionego do 
podpisania umowy, przesunięto termin zawarcia 
aktu notarialnego. Jeżeli chodzi o ewentualne 
przejście dla pieszych, gmina podejmie rozmowy 
z wykonawcą. Jednak na drodze wojewódzkiej 
nie można w dowolnym miejscu wymalować 
pasów. Po zakończeniu prac będą dobre 
oświetlenie ledowe, ścieżka rowerowa i chodnik. 
Burmistrz wyjaśniła również, że budowa 
krótkimi odcinkami wydłużyłaby czas realizacji 
inwestycji i zwiększyła jej koszty. Dodała, że 
dostępne miejsce nie pozwala na wyznaczenie 
parkingów po prawej stronie ul. Leśnej patrząc 
w kierunku drogi nr 10. Przed gminą rozmowy 
o naprawie nawierzchni ul.  Leśnej i  ul. 
Toruńskiej, które są drogami wojewódzkimi. Jest 
to temat skomplikowany, ale nie do końca zależy 
od gminy.

Na zakończenie sesji miały miejsce jeszcze 
dwa akcenty jubileuszowe. Małgorzacie 
Niedźwiedzkiej „wypomniano” czterdziestolecie 
pracy zawodowej, natomiast Alicji Żaguń (fot.) 
ćwierćwiecze pracy w radzie miejskiej. Były 
życzenia i kwiaty, padło wiele ciepłych słów.

LXXV SESJA RM

Na koniec było
jubileuszowo
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W M u z e u m  S o l c a  o t w a r t o  1 8 
października nową wystawę czasową pt. 
„Pamiętne eliminacje”. Ekspozycja jest 
poświęcona zmaganiom piłkarskiej 
reprezentacji Polski o awans do Mistrzostw 
Świata w Piłce Nożnej w 1974 roku.

W trakcie tych eliminacji drużyna 
prowadzona przez trenera Kazimierza 
Górskiego rozegrała chyba najbardziej 
znany mecz w historii polskiej piłki nożnej 
– 17 października 1973 roku z Anglią na 
słynnym stadionie Wembley. Remis 1:1 
w tamtym spotkaniu  zadecydował 
o  a w a n s i e  b i a ł o - c z e r w o n y c h  n a 
najważniejsze piłkarskie wydarzenie, 
j a k i m  j e s t  M u n d i a l .  M e c z a m i 
e l iminacyjnymi  żyła  ca ła  Polska , 
a zwycięstwo w eliminacjach wywołało 
w kraju euforię .  Część ekspozycj i 

poświęcona jest także sukcesowi, jaki nasi 
piłkarze odnieśli na Mistrzostwach Świata 
w 1974 roku. Na wystawie zaprezentowano 
oryginalne programy meczowe, bilety, 

proporczyki oraz inne pamiątki sportowe 
z tamtych lat. Cennym uzupełnieniem 
ekspozycji jest sportowa prasa, zarówno 
polska jak i zagraniczna. 

Pamiętny
remis

Solec na starej fotografii (24)

W dwudziestoleciu międzywojennym największym zakładem przemysłowym 
w mieście była Nasycalnia. Działalność zakładu polegała na impregnacji 
drewnianych podkładów kolejowych oraz słupów trakcyjnych olejem smołowym, co 
pięciokrotnie zwiększało żywotność wymienionych produktów. Biorąc pod uwagę 
wysoki poziom bezrobocia w Solcu, praca w Nasycalni była dla wielu obiektem 
pożądana. Codziennie przed główną bramą zakładu stały grupy mężczyzn, spośród 
których placowy wybierał najbardziej krzepkich. Chętnych nie odstraszały ani 
trudne warunki pracy – drewno w stosy układano ręcznie, ani złe warunki sanitarne 
– brakowało na przykład umywalni. Na prezentowanej fotografii widzimy grupę 
robotników, ładujących przy pomocy bosaków podkłady kolejowe na wagon. W tle 
widoczne są budynki Nasycalni, w tym największy obiekt pełniący funkcje biurowo-
mieszkalne. Warto dodać, że swoje mieszkanie miał tam także dyrektor zakładu 
(przez większość dwudziestolecia międzywojennego był nim Wacław Czaczka-
Ruciński). Dzisiaj po budynkach Nasycalni nie ma już śladu. Zrekultywowany teren 
przeznaczony jest w przyszłości na cele rekreacyjne.

Gościem specjalnym podczas otwarcia 
wystawy czasowej był Andrzej Strejlau – 
były trener piłkarskiej reprezentacji Polski. 
Podczas spotkania pan Andrzej przybliżył 
uczestnikom okoliczności, w których 
biało-czerwoni uzyskali  awans na 
Mistrzostwa Świata, przedstawił wiele 
ciekawostek związanych z meczami 
r e p r e z e n t a c j i  P o l s k i ,  t r e n e r e m 
Kazimierzem Górskim oraz zawodnikami 
polskiej drużyny. Podczas spotkania 
Andrzej Strejlau przekazał na ręce 
pracowników Muzeum Solca prezent 
przygotowany przez Muzeum Sportu 
i  T u r y s t y k i  w  W a r s z a w i e  – 
okolicznościową kartkę pocztową, 
upamię tn ia jącą  t en  ważny  remis , 
wywalczony pół wieku temu w spotkaniu 
Anglia – Polska.
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Przy stanicy wodnej „Salina” 10 października 
br. odbył się Integracyjny Konkurs Latawców, 
którego celem była integracja, popularyzacja 
modelarstwa i zawodów latawcowych oraz 
promocja zdrowego i aktywnego spędzania czasu 
wolnego na świeżym powietrzu. W konkursie, 
przy wsparciu wolontariuszy z Zespołu Szkół 
Ogólnokształcących i Zawodowych w Solcu 
Kujawskim, wzięło udział 63. zawodników – 
młodzieży i dzieci z soleckich szkół, a także osób 
niepełnosprawnych ze środowiskowych domów 
samopomocy województwa kujawsko – 
pomorskiego. Jury oceniało wyraz artystyczny, 
wysokość i długość lotu latawców. Na podium 
w kategorii wiekowej 10 -12 lat stanęli: 

I  m i e j s c e  J a n  C h o j n a c k i  ( S z k o ł a 
Podstawowa nr 4 im. M. Skłodowskiej – Curie w 
S o l c u  K u j a w s k i m ,  I I  m i e j s c e  M i ł o s z 
Rubaszewski i III miejsce Mieszko Rubaszewski 
– obaj reprezentowali Szkołę Podstawową nr 1 im. 
T. Kościuszki w Solcu Kujawskim. Wyróżnienie 
w tej kategorii otrzymała Maja Matuszewska 
i Maciej Nowak z SP 4. Za zaangażowanie drobne 
upominki otrzymali wszyscy zawodnicy w tej 
kategorii wiekowej.

W kategorii powyżej 18 r. ż. na podium stanęli: 
I miejsce Sebastian Zabłocki – ŚDS Barcin, II 
miejsce Iwona Kamińska - ŚDS Świecie, III 
miejsce Michał Szponikowski – ŚDS Solec 
Kujawski. Jury przyznało wyróżnienie specjalne 
dla Piotra Grobelnego z ŚDS w Strzelnie oraz 
cztery wyróżnienia zwykłe dla uczestników ŚDS: 
Damiana Kufla z Tucholi, Krzysztofa Cieślaka 
ze Żnina, Pawła Kowalskiego z Gniewkowa 
i Daniela Jabłońskiego z Solca Kujawskiego. 
Ponadto za staranność, pomysłowość i ciekawe 
rozwiązania techniczne wyróżniono Andrzeja 
Sobolewskiego i Marka Gorynia z Ciela oraz 
Krzysztofa Miłańskiego z Rypina. Osoby 
nagrodzone w poszczególnych kategoriach 
wiekowych odebrały puchary, medale i nagrody 
z rąk władz miasta, przedstawicieli rady miejskiej, 
sponsora i organizatorów.

Podczas  konkursu  uczes tn icy  mie l i 
możliwość zapoznania się z pasją Tomasza 
Głowskiego, którą jest modelarstwo oraz Jacka 
Batkowskiego - drony. Obu panom  serdecznie 
dziękujemy. 

Chętni wzięli udział w zajęciach tanecznych 
Zumby, prowadzonych przez instruktorkę Natalię 
Gliniecką- Kucybałę oraz w grach plenerowych, 
wielkoformatowych - „4 w linii”, pleceniu 
warkocza,  zwi janiu  wstążki .  Spotkanie 
zgromadziło około 200. osób. Za zabezpieczenie 

wsparcia medycznego dziękujemy Marioli 
Serockiej.

Wszystkim zapewniono ciepły posiłek, 
przygotowany i podany przez Koło Gospodyń 
Wiejskich „Kujawska”. Kolejne podziękowania 
płyną do dyrektorów i nauczycieli soleckich szkół 

za zainteresowanie konkursem uczniów, a także do 
sponsorów wydarzenia. Są to P.D. Drobex - Sp. 
z o.o., MAG DYSTRYBUCJA Sp. z o.o. i Sp.j. 
oddział Park Logistyczny Waima 4 Hala B, 
Piekarnia POLKORN J. Zieliński Sp. j. 
Wytwórnia Octu i Majonezu „OCETIX” Sp. 
z o.o.

O r g a n i z a t o r a m i  k o n k u r s u  b y l i : 
S t o w a r z y s z e n i e  n a  r z e c z  O s ó b 
Niepełnosprawnych, Środowiskowy Dom 
S a m o p o m o c y  o r a z  G m i n n a  K o m i s j a 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych.

S e r d e c z n e  p o d z i ę k o w a n i a  d l a 
odwiedzających mieszkańców miasta.

Beata Rogowska 

Integracyjny
konkurs latawców

S t o w a r z y s z e n i e  n a  r z e c z  O s ó b 
Niepełnosprawnych organizuje spotkanie dla 
dzieci i młodzieży niepełnosprawnej z naszej 
gminy, które odbędzie się w grudniu br. Prosi 
o kontakt rodziców dzieci, które jeszcze nie 
uczestniczyły w zabawie, a posiadają 
a k t u a l n e  o r z e c z e n i e  o  s t o p n i u 
niepełnosprawności. Kontakt tel (52)387-87-
12 lub osobiście w ŚDS (ul.29 Listopada 10) 
w godz. 8.00 - 14.00.

Proszą
o kontakt
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Soleckie Centrum Kultury

3 LISTOPADA 2023
17.00 - KOSMICZNY CHŁOPIEC – to 

wspaniały film dla młodzieży o trudach 
dojrzewania i walce o siebie. Film familijny, 
przygodowy, od 7 lat.

19.00 - DŹWIĘK WOLNOŚCI – to jeden z 
na jw iększych  fi lmowych  f enomenów 
współczesnego kina! Thriller, akcja, od 15 lat.

W Soleckim Centrum Kultury 25 

października miały miejsce eliminacje do 
Turnieju Słowa 2023 „Dzieci mają głos”. 
Udział w konkursie wzięli uczniowie soleckich 
szkół z klas podstawowych I-VI. W Turnieju 

Z okazji zbliżającego się Narodowego 
Święta Niepodległości, Soleckie Centrum 
Kultury zaprasza na koncert Andrzeja 
Sikorowskiego  i  Mai Sikorowskiej 
z zespołem – 10 listopada 2023 r. o godz. 

18.00 .  Usłyszymy piosenki Andrzeja 
Sikorowskiego, wokalisty, wieloletniego 
lidera Grupy pod Budą i autora większości jej 
utworów, który wystąpi tym razem w duecie 
z córką - Mają Sikorowską, przy wsparciu 
jednego z najlepszych polskich gitarzystów 
Jacka Królika oraz Gertrudy Szymańskiej 
i Tomasza Kupca. Artysta przeprowadzi 
widzów przez świat swoich największych 
przebojów napisanych dla grupy Pod Budą 
(„Kap, kap, płyną łzy”) czy śpiewanych poza 
nią, takich jak: „Kraków Piwna 7”, „Lecz póki 
co żyjemy”, „Na całość”, „Nie przenoście 
nam stolicy do Krakowa”, „Ale to już było”, 
oraz pochodzące z trzech wspólnie nagranych 
z Mają płyt: „Kraków-Saloniki”, „Sprawa 
rodzinna”, „Okno na Planty”.

Koncert będzie połączeniem dwóch 
muzycznych pokoleń i kultur, polskiej oraz 
greckiej, opowieścią o rodzinie, która łączy 
dwie tradycje, jednak zawsze z naciskiem na 
ich wymowę, liryzm, z tezą, że konsekwentna 
poetycka wypowiedź może oprzeć się 
komercji. A w tle rodzinne miasto Andrzeja 
Sikorowskiego – Kraków.

Ten rodzinny duet współpracuje razem od 
wielu lat prezentując na estradzie program 
zawierający zarówno przeboje Pod Budą, 
autorstwa Andrzeja Sikorowskiego, jak 
i piosenki z trzech wspólnie nagranych płyt.

Zapraszamy wszystkich miłośników 
twórczości Andrzeja Sikorowskiego i Maji 
Sikorowskiej! Wstęp na koncert - za 
okazaniem wejściówek.

Z wielką radością przyjęliśmy wiadomość 
o wyróżnieniu, jakiego dostąpił Zespół Wokalny 
„Inwencja” działający przy Soleckim Centrum 
Kultury. Zespół został uhonorowany „Medalem 
za zasługi dla Solca Kujawskiego” - przyznawany 
osobom i instytucjom które przyczyniły się do 
rozwoju gminy, jej dobrego imienia, bądź 
zasłużyły się mieszkańcom Solca Kujawskiego.

Zespół Wokalny Seniorów „Inwencja” 
powstał w 1997 przy Klubie Seniora, działającym 
p r z y  S p ó ł d z i e l n i  M i e s z k a n i o w e j 
„Transportowiec”. Pomysłodawcą powstania 
zespołu był Zygmunt Wojtczak. Od lat Zespół 
związany jest z Soleckim Centrum Kultury, gdzie 
prowadzony był przez Józefa Guździoła, który 
prowadził grupę do jej 10–lecia, następnie przez  
Tomasza Rudnego – obecnego dyrektora 
placówki, do chwili obecnej.

Zespół „Inwencja” od początku istnienia 
bierze udział w kulturalnym życiu naszego 

miasta. Swoim śpiewem uświetnia uroczystości 
patriotyczne, dożynkowe i religijne, wieczory 
historyczne i poetyckie. Grupa występuje także 
podczas imprez rozrywkowych i biesiadnych, 
oraz przeglądach twórczości seniorów. Zespół 
ma na swoim koncie wiele własnych koncertów 
i recitali. Grupa bardzo chętnie włącza się 
w inicjatywy charytatywne, społeczne oraz 
w integrację pokoleń.

Aktualnie Zespół „Inwencja” tworzy 12 pań 
w wieku emerytalnym. Grupa jest dla nich 
możliwością realizowania swoich pasji, 
rozrywką i źródłem radości w jesieni życia, dając 
jednocześnie poczucie wkładu w życie kulturalne 
miasta oraz jego promocję.

18 maja br. w Soleckim Centrum Kultury 
Zespół obchodził swój Srebrny Jubileusz – 25 
lecie!

Wszystkim Paniom wchodzącym w skład 
Zespołu gratulujemy tak zaszczytnego 
wyróżnienia! Jest ono ukoronowaniem Waszej 
wieloletniej pracy, zaangażowania i  znaczącego 
dorobku artystycznego. Wasz sukces napełnia 
nas dumą i radością. Życzymy przede wszystkim 
dużo zdrowia, byśmy mogli uczestniczyć 
w kolejnych wspaniałych wydarzeniach 
z Waszym udziałem!

Zespół SCK

mmm
Zwiastuny i opisy filmów są na FB Kino 

Kultura i www.sck-solec.com oraz na FB 
Soleckiego Centrum Kultury.

mmm
SCK przeprasza wszystkich zawiedzionych 

młodych miłośników kina za to, że nie odbył się 
pokaz filmu pt. Kosmici w mojej szkole". 
Problemy natury technicznej sprawiły, że film 
nie mógł zostać wyświetlony 21 października. 
Projekcja została zaplanowana na 1 grudnia 
2023 r. na godz. 17.00.

Kino Kultura

Zaproszenie
na koncert

Inwencja
wyróżniona

Recytatorskim wystąpiło 19. recytatorów, a 
prezentacje uczestników oceniało jury: 
Krystyna Wulert – poetka, instruktorka 
t e a t r a l n a ,  o rg a n i z a t o r k a  w i e c z o r ó w 
poetyckich, warsztatów recytatorskich, Celina 
Bartz oraz Danuta Piłkowska – emerytowane 
nauczycielki. Po wysłuchaniu wszystkich 
recytatorów jury postanowiło zakwalifikować 
do finału w kategorii klas I-III: Polę 
Szczerbińską, która recytowała „Człowiek ze 
złotym parasolem” Danuty Wawiłow; Amelię 
Drzewiecką - „Abecadło” Juliana Tuwima; 
Rafała Machowskiego - „Na straganie” Jana 
Brzechwy; w kategorii klas IV-VI: Julię 
Umińską - „Księżycowy pies” Ludwika 
Jerzego Kerna; Julię Walentowicz - „Nic dwa 
razy się nie zdarza” Wisławy Szymborskiej; 
Pawła Skalskiego - „Pani Twardowska” 
Adama Mickiewicza.

W Turnieju Ilustratorskim decyzją jury 
(artysta plastyk Henryk Kłosiński oraz 
Grażyna Bieniek)  przeszli  do finału 
w kategorii klas I-III: Iga Nadolna z ilustracją 
do „Tajemnicy złotych wzgórz” Heleny 
Danlgren, Maja Wikarska z ilustracją do 
„Czerwonego Kapturka” Charlesa Perraulta, 
Julia Glegoła z ilustracją do „Brzydkiego 
kaczątka” Hansa Christiana Andersena; 
w kategorii klas IV-VI: Maja Szafkowska 
z ilustracją do „Hobbita” J.R.R. Tolkiena, 
A m e l i a  Wy n a r s k a  z  i l u s t r a c j ą  d o 
„ M u m i n k ó w ”  To v e  J a n s s o n a .  P r a c e 
konkursowe można podziwiać w holu SCK.

Wszyscy uczestnicy obu turniejów 
otrzymali pamiątkowe dyplomy, a zwycięzcy 
eliminacji specjalny Bilet do Finału Turnieju 
Słowa. Gratulujemy zwycięzcom i życzymy 
powodzenia.

Dyrektor SCK Tomasz Rudny dziękuje 
dyrekcjom Szkoły Podstawowej nr 1 oraz 
Szkoły Podstawowej nr 4 za możliwość 
rozpowszechniania informacji o konkursie 
wśród uczniów za pośrednictwem e-dziennika 
oraz Grażynie Rochnie-Woźniak z SP 1 oraz 
A n e c i e  K a ł a m a r s k i e j  z  S P  4 )  z a 
propagowanie konkursu wśród młodzieży oraz 
wsparcie merytoryczne uczestników.

Wydarzenie muzycznie grą na fortepianie 
oprawił muzyk, instruktor SCK Bartosz 
Podolak. Prowadzenie - instruktorka SCK 
Gabriela Walczak. Aranżacja świetlna - 
Andrzej Pelikant, plastyczna - Grażyna 
Bieniek, Agata Bądzielewska, fotorelacja - 
Bartosz Pelikant.

Finał Turnieju Słowa „Dzieci mają głos” 
2023 odbędzie się w Kujawsko-Pomorskim 
Centrum Kultury w Bydgoszczy (plac 
Kościeleckich 6) w dwóch turach: 24 
listopada br. (piątek) – uczniowie SP klas I-
III oraz klas IV-VI, 25 listopada br. (sobota) 
– uczniowie klas VII-VIII.

Turniej
Słowa 2023
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Wydawca dwutygodnika: 

Urząd Miejski, ul. 23 Stycznia 7, 

86-050 Solec Kujawski.

Tel. 52 - 387 - 01 - 32

e-mail: rzecznik@soleckujawski.pl

Redaguje Zbigniew Stefański.

Druk:                     Józef Śmigaj,

Solec Kujawski.

Sport i rekreacja Październik to był bardzo aktywny czas dla turystów z soleckiego Klubu Turystów 
Pieszych „Horyzont”.

W niedzielę 1 października licząca 
dziesięciu piechurów reprezentacja klubu 
wzięła udział w 31. Biegu Sztafetowym oraz 
8. Maratonie Szlakiem Męczeńskiej Drogi 
B ł o g o s ł a w i o n e g o  K s i ę d z a  J e r z e g o 
Popiełuszki. Start wędrówki odbył się przy 
k o ś c i e l e  p w.  Ś w.  P o l s k i c h  B r a c i 
Męczenników w Bydgoszczy. Trasa licząca 
42 kilometry prowadziła do Górska. Tam 
delegacja  k lubu zapal i ła  zn icz  pod 
pomnikiem upamiętniającym porwanie ks. 
Jerzego Popiełuszki. Zakończenie maratonu 
odbyło się na terenie Centrum Edukacji 

Młodzieży, gdzie na wszystkich czekał ciepły 
posiłek. Uczestnikom maratonu – piechurom, 
biegaczom, a także rowerzystom wręczono 
pamiątkowe medale. Ponadto kluby biorące 
udział w wydarzeniu otrzymały puchary. 
Organizatorami Maratonu są Ruch Światło-
Życie, NSZZ „Solidarność” Region Bydgoski 
oraz Fundacja Światło-Życie Ośrodek 
w Bydgoszczy.

W sobotę 8 października przedstawiciele 
klubu wzięli udział w akcji sprzątania lasu 
w okolicach ulic Robotniczej i Powstańców 
w  S o l c u  K u j a w s k i m .  A k c j a  z o s t a ł a 
zorganizowana przez Fundację Zielone Jutro 
przy współpracy z Nadleśnictwem Solec 
Kujawski, Fundacją Je-Ko oraz soleckim 
Hufcem ZHP. 

Dzień później turyści uczestniczyli 
w rajdzie w Borach Tucholskich szlakiem „Po 
poligonie Heidekraut”. Nazwa nawiązuje do 
znajdującego się w czasach II wojny 
światowej w okolicach Wierzchucina, tajnego 
poligonu rakietowego, na którym Niemcy 
przeprowadzali próby z rakietami typu V.

Wreszcie w sobotę 14 października KTP 

„Horyzont” zorganizował rajd z Przyłubia 
przez Kabat do Solca Kujawskiego. Trasa 
wiodła głównie zielonym szlakiem im. 
Tadeusza Dolczewskiego. Tego dnia 
piechurzy pokonali 21 kilometrów. W 
okolicach Radiowego Centrum Nadawczego 
rodzina patrona szlaku przygotowała dla 

wszystkich uczestników kawę, herbatę oraz 
słodki poczęstunek. Ponadto dodatkową 
niespodzianką dla turystów były magnesy ze 
z n a k i e m  s z l a k u  i m .  T a d e u s z a 
Dolczewskiego.

Tradycyjnie dziękujemy wszystkim 
turystom za wspólnie spędzony czas. Do 
zobaczenia na szlaku!

Łukasz Wojtecki

Na turystycznych
szlakach

Rozegrany 21 października w Gdyni 

Krajowy Turniej Badmintona, w którym brało 
udział 74 zawodników z całej Polski, był bardzo 
udany dla solecczan z MLKS-u. Nasi zawodnicy 

po zaciętej walce przywieźli 11 medali. - Bardzo 
cieszą nas indywidualne osiągnięcia naszych 
podopiecznych, ale przede wszystkim liczy się 
duch drużyny, który jest bardzo pozytywny i daje 
prognozy na kolejne osiągnięcia. W kolejnych 
tygodniach czekają nas wyjazdy na turniej do 
Warszawy i  na Mistrzostwa Polski  do 
Częstochowy. Bardzo prosimy o trzymanie 
kciuków za naszych zawodników – zachęca 
Jacek Jaskot prezes klubu. Medale zdobyli 
(w kategoriach od roczników najmłodszych): 
Blanka Szczepańska - medal brązowy, Julia 
Kusz - medal brązowy, Paweł Batliński - medal 
brązowy, Szymon Jaskot / Natalia Oleszczuk - 
medal brązowy, Paweł Batliński / Julia Kusz - 
medal brązowy, Julia Bandoch - medal złoty, 
Marika Marczyńska - medal brązowy, Jakub 
Dybowski - medal srebrny, Julia Bandoch / Jan 
Szałkowski - medal złoty, Marika Marczyńska 
/ Jakub Dybowski - medal srebrny.

Jedenaście
medali

W Szkole Podstawowej nr 1 w Solcu 
Kujawskim rozegrano Mistrzostwa Powiatu 
Bydgoskiego w tenisie stołowym drużynowym 
dziewcząt i chłopców w ramach Igrzysk Dzieci, 
Igrzysk Młodzieży Szkolnej oraz Licealiady. 
W z a w o d a c h  w z i ę ł y  u d z i a ł  d r u ż y n y 
reprezentujące cztery gminy powiatu. Tytuły 
mistrzowskie oraz awans do półfinałów 
wojewódzkich wywalczyły drużyny z Solca 
Kujawskiego (trzy), Łochowa, Strzelec 
Górnych  oraz  Karo lewa  (po  j edne j ) . 
Awansowali tenisiści ze Szkoły Podstawowej nr 
4: Oskar Olędzki, Kacper Dziedzic, Maciej 
R a d t k e  ( I g r z y s k a  D z i e c i ) ;  P i o t r 
Andrzejewski, Juliusz Świerzyński (Igrzyska 
Młodzieży Szkolnej) oraz z Zespołu Szkól 
Ogólnokształcących i Zawodowych - Hubert 
Jankowski, Kacper Szumann (Licealiada).

Tenis
drużynowy

W listopadzie w soleckim OSiR odbęda się 
zmagania o pluszowego misia. Mistrzostwa 
Solca Kujawskiego dla klas I-III szkół 
podstawowych zaplanowano na 14 listopada 
(od godz. 10.00), a na 21 listopada – mistrzostwa 
powiatowe (od godz. 9.00). Dwa dni później (23 
listopada) na basenie zaplanowano mistrzostwa 
Solca w pływaniu drużynowym. Rywalizacja 
powiatowa ma się odbyć 29 listopada.

Pluszowy Miś
i pływanie



Międzynarodowa
wizyta

uczestniczą w projekcie RITA - Przemiany 
w reg ion ie ,  r ea l i zowany  poprzez 
E u r o p e j s k i e  C e n t r u m  S p o r t ó w 
i  R a t o w n i c t w a  w  B y d g o s z c z y 
„ K s z t a ł t o w a n i e  k o m p e t e n c j i 
proekologicznych wśród młodzieży 
studenckiej, kadry naukowo-dydaktycznej 
i pracowników oświaty miasta Osz”.

G o ś c i e  s p o t k a l i  s i ę  n a j p i e r w 
z  k i e r o w n i c t w e m  u r z ę d u  w  s a l i 
konferencyjnej ratusza, gdzie burmistrz 
Teresa Substyk w krótkiej prezentacji 
przedstawiła Solec i najważniejsze 
inwestycje zrealizowane między innymi 
z  un i j nym wspa rc i em.  Naukowcy 
zapoznali się także z rezultatami projektu 
rekultywacji Nasycalni. W szczegóły 
wprowadził dr Wojciech Irmiński z firmy 
Geo – Logik, twórca metody zastosowanej 
przy oczyszczaniu ziemi skażonej 
kreozotem stosowanym do nasycania 
podkładów kole jowych.  Z urzędu 
delegacja udała się na teren byłej 
Nasycalni, aby zobaczyć, jak obecnie 
wygląda ta strefa poprzemysłowa. Tam 
Bartłomiej Czaki, przewodniczący rady 
miejskiej, opowiedział o planach jej 
zagospodarowania: - Kiedyś była tu 

nasycalnia podkładów kolejowych, teraz 
planujemy nasycalnię sportu czyli tereny 
sportowo – rekreacyjne dla mieszkańców. 
Później  goście  odwiedzi l i  Szkołę 

Dokończenie ze str. 1

Podstawową nr 1, po której oprowadziła ich 
Małgorzata Niedźwiedzka, dyrektor 
placówki. Następnie udali się do stacji 
uzdatniania wody, gdzie Sebastian 
Wrycza, prezes Zakładu Gospodarki 
Komunalnej i Mirosław Miłek, kierownik 
s t a c j i ,  o p o w i e d z i e l i  o  m e t o d a c h 
uzdatniania, działaniu stacji i dostarczaniu 
wody mieszkańcom Solca Kujawskiego. 
Naukowcy z Kirgistanu mówili, że 
wprawdzie u nich jest dużo wody, mają 
wiele rzek, jednak nie jest ona zbyt czysta, 
stąd chcieli dowiedzieć się, jak się ją 
uzdatnia w Solcu.

Wszyscy byli pod wrażeniem tego, co 
zobaczyli w naszej gminie. Ponieważ 
pierwszy raz odwiedzili Polskę, ciekawiło 
ich, jak funkcjonują polskie samorządy, 
oświata i gospodarka komunalna. Stąd taki 
właśnie plan wizyty.

J e d n y m  z  p o d a r u n k ó w 
przekazanych przez naszych gości było 
tradycyjne, kirgiskie nakrycie głowy – 
kałpak, a dokładnie ak-kałpak, gdyż 
wykonany jest z białego filcu. Składa się 
z czterech kawałków i jest pokryty 
ornamentem. Kałpak ma dla Kirgizów 
znaczenie symboliczne, jest zakładany 
i zdejmowany wyłącznie obiema rękami. 
Nie wolno go nikomu oddawać, a po 
zdjęciu musi znajdować się w pobliżu 
właściciela lub na specjalnym miejscu. 
Jego kształt symbolizuje kirgiskie góry. 
Wyhaftowane wzory dają zaś siłę 
i szczęście.

B u r m i s t r z  p r z e d s t a w i ł a 
prezentację o naszym mieście.

Wizyta w SP 1 była okazją do 
rozmowy o oświacie w Polsce, 
Kazachstanie i Kirgistanie.

Woda dostarczana mieszkańcom 
przez ZGK smakowała. Każdy 
chciał jej spróbować.

W miejscu nasycalni podkładów 
kolejowych będzie nasycalnia 
sportu.

Kinga Rogóż – wokal, Piotr Rogóż – saksofon, Rafał Tworek – fortepian, Paweł 
Witulski – perkusja, Tymoteusz Wójtewicz – kontrabas i Nikodem Gosławski – 
gitara, to muzycy, którzy wystąpili w tegorocznych Zaduszkach Jazzowych, 
corocznym koncercie organizowanym przez szkołę muzyczną. W tym roku 
w repertuarze znalazły się między innymi utwory Agnieszki Osieckiej i Marka 
Grechuty. Aranżację muzyczną przygotował P. Rogóż.



Kto staje się Kreatorem świata ziemskiego,
zawsze myśli o dobru dla drugiego bliźniego.

Prezes Grupy Kapitałowej Solbet
Doktor Honoris Causa

Honorowy Obywatel Solca Kujawskiego
Pan Marek Małecki

W imieniu Zarządu oraz Rady Nadzorczej
Spółdzielni Mieszkaniowej „Transportowiec” w Solcu Kujawskim, 

serdecznie dziękujemy za pomoc w pozyskaniu i sfinansowaniu
terenu pod budowę parkingu

dla mieszkańców przy ul. 23 Stycznia.

Zarząd oraz Rada Nadzorcza
SM Transportowiec

ZASŁUŻENI DLA SOLCA KUJAWSKIEGO
Zespół Wokalny Inwencja
Od ćwierć wieku są na kulturalnej 

mapie Solca Kujawskiego uświetniając 
uroczystości patriotyczne, religijne, 
dożynki i wiele innych. Grupa bardzo 
chętnie włączała się w inicjatywy 
charytatywne i społeczne, jak choćby 
biorąc przez wiele lat udział w koncertach 
Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy. 
Panie realizują w ten sposób swoje pasje, 
a grupa, którą tworzą, jest dla nich źródłem 
radości w jesieni życia.

Uniwersytet Trzeciego Wieku
Spotykają się na wykładach o bardzo 

różnorodnej tematyce. Uczą się języków 
obcych, zwiedzają Polskę i Europę, 
wyżywają się na zajęciach sekcji tanecznej, 
uprawiają sport ,  poszerzają swoje 
kompetencje cyfrowe. Reprezentują Solec 
Kujawski podczas różnych wydarzeń, 
przeglądów, spotkań, promując gminę. 
Słowem – edukacja i integracja. Wszystko 
skupia się w soleckiej filii UTW.

G r u p a  R a t o w n i c t w a 
Specjal istycznego -  Organizacja 
Proobronna Bizon

 Krzewienie postaw patriotycznych 
w ś r ó d  m ł o d z i e ż y ,  n a u k a 
zdyscyplinowanego życia w zespole, 
kształtowanie takich cech jak poświęcenie, 
przyjaźń, solidarność, czy promocja 
zdrowego trybu życia to tylko niektóre 
z działań przyświecających aktywności 
kolejnej organizacji. Działa ona od 
niespełna dziesięciu lat, ale już wrosła 
w solecki krajobraz, niosąc pomoc 
mieszkańcom, prowadząc działania 
ratownicze i edukacyjne.

Kurkowe Bractwo Strzeleckie
Jako strażnicy idei patriotycznych biorą 

c z y n n y  u d z i a ł  w e  w s z y s t k i c h 
uroczystościach o tym charakterze, które 
odbywają się w Solcu Kujawskim. Swoją 
obecnością dodają doniosłości tym 
wydarzeniom. Popularyzują tradycje 
i historię oręża polskiego, upowszechniają 
umiejętności na rzecz obronności państwa. 
Dzielą się wiedzą i doświadczeniem 
z solecką młodzieżą. Bractwo kurkowe 
reaktywowano w 2006 r..

Halina Franaszczuk
Uwielbia regionalną i lokalną kuchnię, 

wyśmienicie gotuje i znajduje czas, aby 
swoją kulinarną wiedzą dzielić się 
z innymi. Od ponad trzech dekad opiekuje 
się wiejską świetlicą w sołectwie, 
w którym mieszka. Wcześniej działała 
w społecznym komitecie budowy tej 
świetlicy. Aktywnie pracuje na rzecz 
lokalnej społeczności, jest animatorką 
kultury. Kultywuje kujawskie tradycje 
będąc współzałożycielką i kierowniczką 
Zespołu Folklorystycznego Solecczanie.

Roman Guździoł
Wspaniały gawędziarz. Jego opowieści 

i anegdoty sprawiają, że prelekcje, które 
prowadzi są nie tylko kształcące, ale 
i  n i e z w y k l e  c i e k a w e .  Z  Wo d n y m 
Ochotniczym Pogotowiem Ratunkowym, 
w którym działa, jest związany już od 
młodzieńczych lat. To on współtworzył 
zręby WOPR w Solcu Kujawskim. Dzięki 
swojej  pracowitości ,  zdolnościom 
o r g a n i z a c y j n y m ,  o g r o m n e m u 
zaangażowaniu, wiedzy i fachowości, jest 
bardzo ceniony. Całe zawodowe życie 
poświęcił pracy z młodzieżą. Dzięki niemu 
wielu solecczan nauczyło się pływać.



HONOROWI OBYWATELE SOLCA KUJAWSKIEGO

Pan Marek Małecki w 1974 r. ukończył 
studia na Wydziale Matematyki, Fizyki 
i Chemii Uniwersytetu Mikołaja Kopernika 
w Toruniu. Pracę zawodową rozpoczął 
w 1975 r. w Przedsiębiorstwie Przemysłu 
Betonów Prefabet w Solcu Kujawskim 
(obecnie Solbet Sp. z o.o.) na stanowisku 
kierownika działu produkcji i z tą firmą 
związany jest prawie nieprzerwanie do dnia 
dzisiejszego. W latach 1980 – 1981 Pan 
Marek Małecki przewodniczył Komisji 
Zakładowej NSZZ „Solidarność”. W stanie 
wojennym został zdegradowany do 
s tanowiska  robo tn ika  fizycznego . 
N a s t ę p n i e  w r ó c i ł  n a  s t a n o w i s k o 
kierownicze  jako mis t rz  w dzia le 
energetycznym firmy Prefabet. W latach 
1984 – 1987 pracował jako specjalista ds. 
p r o d u k c j i  i  t e c h n o l o g i i  b e t o n u 
komórkowego oraz cegły silikatowej 
w wybudowanych wg polskiej technologii 
zakładach w Karbali i An Najaf. Po 
powrocie do kraju prowadził własną 
działalność gospodarczą. W 1991 r., po 
wygranym konkursie na stanowisko 
dyrektora, wrócił do Prefabetu i przystąpił 
do jego prywatyzacji. Po przekształceniach 
własnościowych,  przedsiębiorstwo 
zmieniło nazwę na Solbet Sp. z o.o., a Pan 
Marek Małecki został Prezesem Zarządu 
pełniąc tę funkcję do dnia dzisiejszego. 
Zbudował Grupę Kapitałową Solbet, która 
powstała po zakupie i konsolidacji 
rozproszonych zakładów oraz  ich 
modernizacji. Pan Marek Małecki jest 
architektem tworzenia Grupy Kapitałowej 
Solbet na terenie całej Polski produkującej 
materiały budowlane, która pod względem 
wielkości produkcji zajmuje 1 miejsce 
w Polsce i 2 miejsce w UE.

Prezydent Andrzej Duda oraz Komisja 

Krajowa „Solidarności” w 2018 r. 
uhonorowała Prezesa Małeckiego tytułem 
Pracodawca Przyjazny Pracownikom. Pan 
Marek Małecki w 2019 roku otrzymał od 
Senatu Uniwersytetu Technologiczno-
Przyrodniczego, a dzisiaj Politechniki 
Bydgoskiej za poparciem Senatów: 
A k a d e m i i  G ó r n i c z o  –  H u t n i c z e j 
w Krakowie i Politechniki Opolskiej tytuł 
doktora honoris causa.

Pan Marek Małecki od ponad 20 lat jest 
Członkiem Rady Ogólnopolskiego 
Stowarzyszenia Przemysłu Betonów, 
około 10 lat jest Przewodniczącym Rady 
P r o g r a m o w e j  o g ó l n o p o l s k i e g o 
miesięcznika Materiały Budowlane, ponad 
1 0  l a t  j e s t  C z ł o n k i e m  R a d y 
Ogólnopolskiego Instytutu Ceramiki 
i Materiałów Budowlanych.

Komisja zakładowa i Zarząd Regionu 
Toruńskiego i Włocławskiego w 2023 r. 
nadały Panu Markowi Małeckiemu tytuł 
„ H o n o r o w e g o  P i e r w s z e g o 
Przewodniczącego Solidarności”. Od 
Papieża Benedykta XVI Pan Marek 
Małecki otrzymał najwyższe oznaczenie 
Stolicy Apostolskiej dla osób cywilnych 
„Pro  Ecc le s i a  e t  Pon t ifice” .  J e s t 
Konfratrem Jasnogórskim Zakonu 
Paulinów od 2018 roku. Za zasługi dla 
Ziemi Świętej w Izraelu i Palestynie Marek 
Małecki otrzymał „Order Zasługi” nadany 
przez Patriarchę Jerozolimy. Pan Marek 
Małecki odznaczony został Krzyżem 
Kawalerskim nadanym przez Prezydenta 
Lecha Kaczyńskiego, Krzyżem Oficerskim 
nadanym przez Prezydenta Andrzeja Dudę. 
Został również odznaczony przez Ministra 
Obrony Narodowej Mariusza Błaszczaka 
na polach Bitwy pod Komarowem w 2022r. 
K r z y ż e m  K o m a n d o r s k i m  O r d e r u 
Odrodzenia Polski nadanym przez 
Prezydenta Andrzeja Dudę.

Oprócz dorobku zawodowego istotne 
j e s t  z a a n g a ż o w a n i e  P a n a  M a r k a 
Małeckiego w życie społeczne i kulturalne 
naszej gminy. Od 2014 r. Pan Marek 
Małecki z uwagi na sytuację zdrowotną czy 
t e ż  fi n a n s o w ą  u d z i e l i ł  n a s z y m 
mieszkańcom wsparcia finansowego na 
łączną kwotę około 7 mln zł. Wsparcia 
finansowego Pan Marek Małecki udzielił 
także na realizację zadań inwestycyjnych 
w gminie, wśród których wymienić należy 
budowę ulicy Cichej, budowę parkingu 
przy kościele pw św. Stanisława Biskupa 
i Męczennika, rozbudowę cmentarza przy 
ul. Ks. Piotra Skargi wraz z budową 
kolumbarium, budowę chodników na 
skwerze Solidarności, utworzenie Muzeum 
Ochotniczej  Straży Pożarnej wraz 
z Pomnikiem św. Floriana, wyposażenie 
Soleckiego Centrum Kultury w fotele, 
projektor, pianino, kserokopiarkę oraz 
w ławeczkę z postacią z brązu Ireny Santor. 
Pan Marek Małecki sfinansował całkowity 
remont kościoła pw. św. Stanisława 
Biskupa i Męczennika oraz projektował 

i sfinansował budowę pomników z brązu na 
terenie miasta tj. św. Jana Pawła, bł. kard. 
Stefana Wyszyńskiego, Chrztu Polski, 
żołnierzy Armii Krajowej, bł. Księdza 
Jerzego Popiełuszki. W 2015 r. i w 2018 r. 
Pan Marek Małecki sfinansował zakup 
dwóch samochodów, przystosowanych do 
przewozu osób niepełnosprawnych dla 
potrzeb Miejsko-Gminnego Ośrodka 
Pomocy Społecznej, któremu corocznie 
udziela wsparcia finansowego na bieżącą 
działalność. Pan Marek Małecki wsparcia 
finansowego  udz ie la  t akże  innym 
instytucjom gminnym oraz organizacjom 
pozarządowym, m.in. Szkole Podstawowej 
nr 1, Szkole Muzycznej I stopnia, Muzeum 
im. Księcia Przemysła, Ochotniczej Straży 
Pożarnej, Spółdzielni Mieszkaniowej 
Transportowiec, Stowarzyszeniu Rozwoju 
S o l c a  K u j a w s k i e g o  i  Wo d n e m u 
Ochotniczemu Pogotowiu Ratunkowemu. 
Pomocy finansowej Pan Małecki udziela 
także Ukrainie, w tym naszemu miastu 
partnerskiemu – Bahsztanka.

Pan Marek Małecki udziela pomocy 
finansowej nie tylko na rzecz rozwoju 
i funkcjonowania naszej gminy, ale również 
na terenie całej Polski i świata, w tym: 
w Dominikanie, Sudanie, Libanie, Syrii, 
Kazachstanie, Etiopii, Nowej Gwinei, 
Senegalu, Republice Środkowej Afryki, 
Bośni i Hercegowinie, Litwie. Dzięki 
p o m o c y  P a n a  M a r k a  M a ł e c k i e g o 
w Republice Środkowej Afryki i na 
Madagaskarze zostały pobudowane szkoły. 
Pan Marek Małecki od 8 lat sprawuje stałą 
opiekę i jest mecenasem Muzeum Tadeusza 
Kościuszki w Solurze w Szwajcarii. Od 
kilku lat sprawuje stałą opiekę i jest 
mecenasem Muzeum Bitwy pod Wiedniem 
na Kahlenbergu w Austrii, mecenasem 
Muzeum Jana Kasprowicza na Harendzie 
w  Z a k o p a n e m ,  o p i e k u j e  s i ę  f a r ą 
w Nowogródku, w której był ochrzczony 
Adam Mickiewicz. Przez wiele lat udziela 
r ó w n i e ż  p o m o c y  p o w o d z i a n o m , 
p o s z k o d o w a n y m  w  h u r a g a n a c h , 
niepełnosprawnym olimpijczykom, 
P o l a k o m  n a  W s c h o d z i e .  O k a z a ł 
wielokrotną znacząca pomoc dla Wielkiej 
Orkiestry Świątecznej Pomocy.

Solbet jako pierwsza firma w Polsce, 
w Solcu Kujawskim ukończyła budowę 
fabryki wodoru ekologicznego. Firmę 
Solbet w 2020 roku wizytował Prezydent 
Andrzej Duda.

MAREK MAŁECKI
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HONOROWI OBYWATELE SOLCA KUJAWSKIEGO

CZESŁAW FRISCHKE

Pan Czesław Frischke uczęszczał do 
Szkoły Podstawowej nr 1 w Solcu 
Ku jawsk im.  W 1976  r.  ukończy ł 
P a ń s t w o w e  Te c h n i k u m  R o l n i c z e 
w Karolewie, a następnie rozpoczął, wraz 
z małżonką, działalność na własnym 
gospodarstwie rolnym w sołectwie 
Makowiska. Wiele lat później, już jako 
p r a k t y k ,  p o g ł ę b i ł  s w o j ą  w i e d z ę , 
zdobywając w 1997 r. tytuł inżyniera, 
a w 1999 r. tytuł magistra w zakresie 
rolnictwa oraz ekonomiki, organizacji 
i zarządzania, na Akademii Techniczno-
Rolniczej w Bydgoszczy.

Życie zawodowe Pana Czesława 
Frischke koncentruje się na ciągłym 
rozwoju i  doskonaleniu produkcji 
drobiarskiej. W 1987 r. założył wraz 
z braćmi Przedsiębiorstwo Drobiarskie 
Drobex Sp. z o.o., a w 1992 r. wraz 
z małżonką, spółkę Drobex-Agro Sp. z o.o..

Czesław Frischke od ponad 45 lat 
zaangażowany jest w różne dziedziny 
działalności rolniczej, poczynając od 
uprawy zbóż, produkcji jaj wylęgowych 
przez produkcję paszy, wylęgi piskląt 
brojlerów, chów żywca drobiowego, na 
produkcji mięsa drobiowego i jego 
przetworów skończywszy. Przez cały ten 
czas stawia sobie i współpracownikom 
ambitne i odważne cele, zarażając innych 
niespożytą energią, entuzjazmem i pasją. 
Pasja ta udziela się również najbliższym, 
dzięki której wszystkie trzy córki wraz 
z mężami zaangażowane są w codzienne 
życie firmy.

Kilkudziesięcioletnia praca Pana 
Czesława Frischke i jego rodziny owocuje 
tym, że dziś grupa Drobex jest jedną 
z  n a j w i ę k s z y c h  i  n a j l e p i e j 
zorganizowanych integracji drobiarskich 

w Polsce. Produkty Drobexu są dziś 
krajowym wyznacznikiem wysokiej 
jakości, smaku i bezpieczeństwa mięsa 
drobiowego. Powstawanie i przetwórstwo 
tychże produktów odbywa się w 3 
zakładach produkcyjnych w Solcu 
Kujawskim i w Bydgoszczy.

Pan Czesław Frischke chętnie angażuje 
się w działalność różnego rodzaju 
instytucji. Jako uczeń technikum był 
współzałożycielem oazowego Ruchu 
Ś w i a t ł o  Ż y c i e  p r z y  p a r a fi i  p . w. 
Najświętszego Serca Pana Jezusa w Solcu 
Kujawskim. Przez wiele kolejnych lat 
udzielał się jako animator młodzieżowej 
g r u p y  r e k o l e k c y j n e j .  W c h o d z ą c 
w dorosłość na przełomie lat 70. i 80., nie 
pozostał obojętny na zmiany społeczne 
i polityczne, jakie zachodziły w naszym 
kraju. Wraz z bratem Kazimierzem działał 
aktywnie w związku Solidarność Rolników 
Indywidualnych, tworząc wkrótce jego 
oddział w Solcu Kujawskim. W tym czasie 
angażował się również w wymierną pomoc 
na rzecz kościoła. Za swoją działalność 
opozycyjną doświadczył ze strony 
ówczesnych władz PRL reperkusji, takich 
jak przeszukania domu i przesłuchania na 
okoliczność posiadania obciążających 
materiałów. Pod koniec lat 90. Czesław 
Frischke był Prezesem Klubu Polskiego 
Producenta Żywności przy Stowarzyszeniu 
E. Kwiatkowskiego w Poznaniu, gdzie 
uczestniczył w promowaniu polskich 
producentów rolnych, promując tym 
samym naszą gminę.

Pan Czesław Frischke od ponad 20 lat 
jest członkiem Stowarzyszenia Rozwoju 
Solca Kujawskiego, gdzie aktywnie 
uczestniczy w opracowywaniu strategii 
rozwoju naszego miasta. Wsparł inicjatywę 
powołania  pat rona Zespołu  Szkół 
Zawodowych imieniem Księcia Przemysła 
w Solcu Kujawskim oraz wspomógł prace 
nad powstaniem portretu patrona szkoły, za 
co został wyróżniony w 2001 r. tytułem 
Rycerza Księcia Przemysła. Jak sam mówi, 
jego moralnym obowiązkiem jest pomoc 
lokalnej społeczności. To zobowiązanie 
realizuje na co dzień, pomagając finansowo 
i materialnie licznym instytucjom, takim 
jak szkoły, ośrodki pomocy społecznej, 
kluby sportowe, organizacje pro-zwierzęce 
etc.

Udziela pomocy dzieciom specjalnej 
troski i z rodzin ubogich poprzez m.in. 
sponsorowanie akcji dożywiania uczniów 
w soleckich szkołach podstawowych 
i  ponadpods tawowych ,  udz ie lan ie 
wsparcia finansowego i rzeczowego dla 
imprez integracyjnych oraz wakacji dla 
dzieci i młodzieży, wyjazdów na obozy 
i kolonie.

Współpracuje z Urzędem Miejskim, 
soleckimi szkołami, Ośrodkiem Sportu 
i Rekreacji oraz Soleckim Centrum 
Kultury, poprzez m.in. udzielanie wsparcia 
rzeczowego jednej z największych imprez 

„Dożynek Gminnych”,  udzie lanie 
wsparcia rzeczowego i finansowego dla 
o r g a n i z o w a n y c h  w i e l u  i m p r e z 
kulturalnych, integracyjnych, szczególnie 
t y c h  o rg a n i z o w a n y c h  d l a  d z i e c i 
i  młodzieży np. „Wielka Orkiestra 
Świątecznej Pomocy”, imprez sportowych 
oraz imprez organizowanych przez szkoły, 
takich, jak konkursy wiedzy i spotkania 
integracyjne.

Pan Czesław Frischke wspiera również 
finansowo niezliczone przedsięwzięcia 
społeczne i kulturalne, w tym coroczny 
festiwal operowy oraz inicjatywy sportowe 
i turnieje. Ponadto od lat 90-tych działa 
w Radzie Fundacji Rozwoju Kardiologii 
przy szpitalu im. Biziela w Bydgoszczy.

Kierując się, zarówno w pracy, jak 
i w życiu osobistym, takimi wartościami 
jak: solidność i rzetelność, wiarygodność 
i zaufanie – Pan Czesław Frischke został 
wyróżniony przez Ministra Rolnictwa 
i Rozwoju Wsi jako "Zasłużony dla 
Rolnictwa" a także otrzymał Medal 
Wojewody Kujawsko-Pomorskiego. 
Uzyskał także gratulacje z rąk Prezydenta 
A l e k s a n d r a  K w a ś n i e w s k i e g o  z a 
wyróżnienie w ogólnopolskim konkursie 
„Agroliga’98”.

Wszystkie wymienione działania, 
zarówno zawodowe, jak i społeczne 
podejmowane w gminie Solec Kujawski, 
ale też te podejmowane w kraju i zagranicą 
promują Gminę Solec Kujawski.
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Dokończenie ze str. 1

Honorowe
wyróżnienia

przepięknej uroczystości. – Jest to dla mnie 
ogromne wyróżnienie, ale zarazem 
zobowiązanie do większej pracy na rzecz 
naszej Małej Ojczyzny – mówił. Słowa 
podziękowań popłynęły także do członków 
rodziny, a przyznanie tak wyjątkowego 
wyróżnienia traktuje jako uhonorowanie 
całej rodziny także rodziców, braci i ich 
rodzin: - Gdyby nie oni wszyscy, nie byłoby 
mnie tu dziś.

Zabierając głos Marek Małecki 
powiedział: - Najpierw byłem przez wiele 
lat honorowym krwiodawcą, potem 
honorowym doktorem i  pierwszym 
h o n o r o w y m  p r z e w o d n i c z ą c y m 
„Solidarności” nadanym przez region 
toruńsko-włocławski. Dziękuję wszystkim 
organizacjom społecznym w Solcu 
Kujawskim za poparcie mojej osoby w celu 
otrzymania tytułu Honorowego Obywatela 
Solca Kujawskiego. Dziękuję ludziom, 
którym przez wiele lat pomagałem, a dzisiaj 
wielu z nich jest w niebie i stamtąd ci ludzie 

orędowali  z  nieba do organizacji 
społecznych i ludzi dobrej woli w Solcu 
Kujawskim, widząc moją dobroć dla nich, 
a szczególnie mój przyjaciel Antoni 
Nawrocki. Teraz uwieńczeniem jest tytuł 
honorowego obywatela.

Mówiąc o swojej drodze zawodowej 
M. Malecki podkreślił, że Solec jest jego 
ziemią obiecaną.

W obu wystąpieniach nie zabrakło 
odniesień do nieżyjącego burmistrza 
Antoniego Nawrockiego i Ireny Santor - 
także honorowych obywateli naszego 
miasta. Obok I. Santor na widowni był 
kolejny honorowy obywatel – ks. kanonik 
Tadeusz Zabłocki oraz Krystyna i Anna 
Nawrockie – żona i córka burmistrza 
Nawrockiego.

Uroczystość miała wspaniałą oprawę 
muzyczną. Swoim śpiewem oczarował 
zebranych solecki chór Św. Cecylia, pod 

kierunkiem Macieja Kuligowskiego, 
działający przy parafii Najświętszego 
Serca Pana Jezusa, a na zakończenie 
wys tąp i ł a  Ork ies t ra  Symfon ików 
Bydgoskich  pod dyrekcją  Marka 
Czekały, z towarzyszeniem solistów 
Justyny Gęsickiej  (mezzosopran) 
i Krzysztofa Zimnego (tenor), dając 
zachwycający koncert. Jako że gala 
odbywała się 20 października, nie mogło 
zabraknąć jeszcze jednego akcentu. Na 
zakończenie uroczystości sala odśpiewała 
gromkie „Sto lat” Irenie Santor, która tego 
dnia obchodzi imieniny. Były kwiaty, 
życzenia i wspólne zdjęcia.

Obecnie tytuł Honorowego Obywatela 
Solca Kujawskiego ma osiem osób, 
a  medalami „Za zasługi  dla Solca 
Kujawskiego” legitymuje się trzydzieści 
sześć osób, organizacji, firm i instytucji.

Pragnę serdecznie i z całego serca podziękować wszystkim osobom,
które poparły wniosek o nadanie mi tytułu

Honorowego Obywatela Miasta Solec Kujawski.

Wyrazy szczególnego podziękowania kieruję do:
Burmistrz Solca Kujawskiego - Teresy Substyk i Radnych na czele

z Przewodniczącym Rady Miejskiej - Bartłomiejem Czakim
oraz:

Barbary Białkowskiej, Aliny Kowalskiej, Justyny Żebrowskiej – Dudek, 
Magdaleny Rudnej – Plewy, Iwony Konopy oraz Beaty Janiszewskiej

i całego zespołu Urzędu Miejskiego w Solcu Kujawskim. 

Ponadto podziękowania za nieustanne wsparcie dla:
Prezes Towarzystwa Miłośników Solca Kujawskiego -

- Małgorzaty Niedźwiedzkiej
i Prezes Stowarzyszenia Rozwoju Solca Kujawskiego - 

- Elżbiety Wysockiej.

Podziękowania za organizację i wyjątkową oprawę tego szczególnego 
wydarzenia kieruję także do: 

Dyrektora Soleckiego Centrum Kultury - Tomasza Rudnego z całym 
zespołem

oraz całej mojej Rodziny.

Składam także serdeczne podziękowania wszystkim instytucjom, 
organizacjom społecznym, szkołom, delegacjom, przyjaciołom, 

pracownikom
i współpracownikom, ludziom dobrego serca oraz całej Rodzinie

za szczere i liczne gratulacje.
Dziękuję za wsparcie, za gesty solidarności i sympatii,

pozostaję wzruszony i wdzięczny ja osobiście, wraz z całą moją Rodziną.
Zaszczyt ten jest dla mnie szczególną satysfakcją, nieskrywanym powodem 

do dumy, ale jednocześnie zobowiązaniem do dalszych działań
na rzecz naszego miasta i jego obywateli.

Wszystkim Państwu, którzy poparli i zaangażowali się w uhonorowanie 
mnie - czuję się w obowiązku publicznie podziękować

oraz wyrazić najszczerszą wdzięczność.
 

Czesław Frischke
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